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Mødereferat 
 

 Dato: 17.06.2020 

  

Mødeforum: 
 

LUU Stenhugger 

Dato: 
 

Torsdag den 11. juni 2020 Tid: 09:00 – 12:30 

Sted: 
 

Learnmark Tech, Vejlevej 150, 8700 Horsens – Lokale 230 

Mødeleder: 
 

Henrik Vang Olsen 

Deltagere: 
 

Henrik Vang Olsen, Jan Hemmsen, Peter Michael Jensen, Henrik Lynggaard Christiansen, Kenn 
Dyrbye, Gert Skov Rasmussen, Hanne Koblauch Christensen (fra kl. 11.00), Niels Celander (fra kl. 
11.00)  
 
 

Afbud: 
 

Per Bonne, Peter Hjortdal Andersen 

  

Referent: 
 

Jannie Lund Sørensen 

 
Dagsorden: 
 

1. Godkendelse af referat 
 
2. Efteruddannelses puljen 
- status 
- regnskabs opfølgning 
 
3. AUB stenteknikker 
- status besøg 
- stenteknikkerdag den 1. oktober 
- regnskabsopfølgning 
 
4. Skills 2020 
- regnskab 
 
5. Skills 4-6 februar i Fredericia 
- status ansøgninger 
- sponsorer 
 
6. Euroskills 2024 Herning 
 
7. Covid19 
- undervisningen under nedlukning og evt. konsekvenser 
 
8. Evaluering oprykningsprøver 
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- drøftelse af konsekvenser/ procedure ved grove fejl der kræver ny sten eller limning. 
 
9.Svendeprøver 
- svendeprøveregulativ v./ Kenn 
- faste opgaver v./Jan 
- beregningsmodel v/Peter Michael 
 
10. Markedsføringsmaterialer 
 
11. Stenteknikker 
 
12. Nyt fra faget 
 
13. Nyt fra skolen 
 
14. Uddannelsesordning 
- håndført maskinteknik 17622. 0,6 uge 
- fotografisk registrering 15039. 0,6 uge 
- ingen fag må være under 1 uges varighed, der tages stilling til hvor de 2 fag skal ligges ind/sløjfes/evt. alternativt forslag 
 
 
 
 
 
Ad 1) 
 
Referat godkendt uden bemærkninger.  
 
Ad 2) 
 
I Peter Hjortdal Andersens fravær orienterede Henrik Lynggaard Christiansen kort om situationen på 
efteruddannelsesområdet.  
 
Benny Olsen har udført opsøgende arbejde hos 25 virksomheder. Besøgene havde til formål at afdække 
efteruddannelsesbehovene i virksomhederne. Listen over besøgte virksomheder vedhæftes referatet som bilag. Henrik 
Vang Olsen spurgte ind til regnskabet for efteruddannelsespuljen. Peter Hjortdal Andersen har til opgave at følge op på 
dette.  
 
Learnmark Efteruddannelse vil afholde et ajourføringskursus på 1 dag senere på året målrettet byggebranchen. Udvalget 
opfordrede i den forbindelse til at afholde et tilsvarende kursus på Sjælland.  
Generelt set vil udvalget meget gerne se et oplæg omkring efteruddannelse på Sjælland. Hvad kan tilbydes og hvad kan 
lade sig gøre indenfor retningslinjerne. Peter Hjortdal Andersen skal derfor komme med et oplæg på dette på næste 
møde, hvor punktet ”efteruddannelse” genoptages.  
 
Udvalget fik desuden en introduktion til Totalløsningskonceptet. Totalløsning er en service Learnmark tilbyder alle 
virksomheder. Virksomheder kan via denne ordning gratis få Learnmark til at stå for tilmelding til AMU-kurser, søgning af 
VEU-godtgørelse og kompetencefondsmidler samt overblik over certifikaters udløb pr. medarbejder. Brochure vedr. 
Totalløsning vedhæftes dette referat som bilag.  
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Ad 3) 
 
Niels Celander gav udvalget en briefing på det opsøgende arbejde, som han har udført indtil nu samt en briefing for den 
videre plan med projektet.  
Niels har besøgt en række stenhuggervirksomheder i AUB-projektet for stenteknikere. Indtil videre er 6 virksomheder 
besøgt, hvoraf 2 virksomheder var positive overfor en godkendelse til lærlinge. Derudover er der ca. 18-20 besøg i 
pipeline. Derudover har der også været positiv respons på temadagen.  
Ansøgningens måltal er 8 uddannelsesaftaler. Niels og det øvrige udvalg tror det er realistisk med 6-7 aftaler ud fra de 
tilbagemeldinger, som er kommet indtil videre.  
Niels gennemgik desuden økonomien i projektet. Økonomien forventes at holde budget.  
Niels sender opdateret liste over besøgte virksomheder/planlagte besøg til Henrik Mühlendorph fra Dansk Byggeri.  
 
Hanne Knoblauch spurgte indtil hvordan vi får elever til virksomhederne? Henrik Lynggaard Christiansen orienterede om, 
at det forventes at størstedelen af eleverne er ufaglærte ansatte fra virksomhederne, som skal opkvalificeres med at 
svendebrev.  
 
Hanne Knoblauch opfordrede til at bringe de forbedrede tilskudsmuligheder fra trepartsaftalen i spil, ligesom 
virksomhederne også skal informeres om mulighederne for at bruge praktikpladsen.dk.  
 
Gert Skov Rasmussen gjorde opmærksom på, at der også kunne være folk, som kunne være interesseret i at lave et 
brancheskift.   
 
 
Ad 4)  
 
Henrik Lynggaard Christiansen orienterede om at problematikken med det manglende sponsorat fra Byggeriets 
Uddannelser er løst. Henrik Lynggaard Christiansen opdaterer regnskabet, som medsendes dette referat. Såfremt der er 
spørgsmål til det fremsendte regnskab, bliver punktet genoptaget på næste møde.  
 
Ad 5) 
 
Henrik Lynggaard Christiansen orienterede om, at Learnmark har givet ok til Byggeriets Uddannelser om deltagelse.  
Henrik Vang Olsen berettede, at der er sendt sponsoransøgninger afsted, men åbnede op for om der skulle tages kontakt 
til nye virksomheder i forhold til sponsorater.  
Såfremt der skal kontaktes nye virksomheder, skal det være udvalget, der skal tage kontakt til dem. Udvalget undersøger, 
om der kunne findes nye relevante virksomheder.  
Budgettet for 2021 forventes at ligne 2020. 
 
Ad 6) 
Henrik Vang Olsen orienterede om at årets EuroSkills er aflys pga. Corona-situationen. Beslutningen om hvor EuroSkills 
2024 skal afholdes er blevet udskudt – ligeledes pga. Corona-situationen.  
 
Ad 7) 
Henrik Lynggaard Christiansen gav udvalget en status på hvilke konsekvenser Corona-nedlukningen har haft for 
undervisningen.  
 
Skolen har gennemført tre ugers fjernundervisning fra nedlukning og frem til påske. Efter påske blev de elever, som havde 
en læreplads, sendt ud til mestrene. De elever, der ikke havde en læreplads, blev i stedet sendt ud i virksomhedsforlagt 
undervisning. Baggrunden for dette var en vurdering af, at skolen havde undervist i den teori, som kunne undervises i som 
fjernundervisning. Skolens uddannelser er håndværksmæssige uddannelser, og derfor var det vigtigt, at eleverne kunne 
genoptage det praktiske arbejde igen.  
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De elever, som havde mestre, og blev sendt hjem til mester, får forlænget grundforløbet og skal være på til og med uge 28 
og derefter møde ind igen i uge 31 og 32 og tage deres grundforløbsprøve.  
De elever, som har været i VFU kan ikke forlænges, da VFU tæller som skoleperiode. De er derfor færdig med deres 
grundforløb torsdag i uge 26. ’ 
Stenhuggereleverne er uden læreplads, og de blev derfor sendt i VFU, hvilket betyder de er færdige på grundforløbet i uge 
26.  
Overordnet er det besluttet, at den afsluttende grundforløbsprøve ikke bliver en officiel grundforløbsprøve med censor. 
Den afsluttende grundforløbsprøve kommer i stedet til at danne grundlag for en standpunktskarakter. Dog har skolen 
valgt, at Per Bonne skal komme og observere prøverne for stenhuggerne, således der kommer flere øjne på opgaven.  
 
For H2-eleverne gælder det, at skoleforløbet er rykket til efteråret. H3-elever, der blev sendt hjem med nedlukningen, blev 
indkaldt til uge 22. 
 
Det opdaterede planlægningsskema vedhæftes referatet som bilag.  
 
Der var en stenhuggerlev, som modtag et administrativt svendebrev grundet Corona-nedlukningen. Elev og virksomhed 
blev tilbudt at få en svendeprøve senere og forlænge uddannelsen i et halvt år, men dette var ikke ønsket.  
 
Der er 8 igangværende elever med uddannelsesaftale – heraf 1 sandsten.  
Begge grundforløbelever har endnu ikke fundet en læreplads. Henrik Vang Olsen pointerede at der er muligheder for 
læreplads på Sjælland.  
 
Henrik Lynggaard Christiansen orienterede om den nye trepartsaftale (ekstraordinær hjælp til elever og lærlinge), som er 
kommet i kølvandet af Corona-nedlukningen.  
Aftalen har til formål at gøre det mere attraktivt for virksomheder, at ansætte/forlænge en lærling. Aftalen gør bl.a. at 
virksomheder kan få 90% lønkompensation for fulde aftaler, 45% lønkompensation for kortaftaler. Skoleophold refunderes 
som i dag, men med yderligere 20 % oveni – også selvom det kommer over 100%. Alle igangværende uddannelsesaftale 
giver 75% lønkompensation. Alt sammen er gældende for resten af 2020.   
Kopi af trepartsaftalen om ekstraordinær hjælp til elever og lærlinge er vedhæftet dette referat.  
 
 
Ad 8) 
Udvalget drøftede en situation, der havde været en i stenhuggerhallen til en oprykkerprøve, hvor en sten var gået i stykker 
for en elev. Der var delte meninger om fejlen skyldes elevens fremgangsmåde eller fejl på stenen. Kenn gjorde i den 
forbindelse opmærksom på at materialet skal være i orden, så der er en fair bedømmelse. Jann Hemmsen var enig i 
denne betragtning, men gjorde desuden opmærksom på, at der skal være nogle parametre rent stenteknisk, hvis det skal 
kunne bevises at stenen havde en fejl. Der blev ikke fundet fejl på de dele, der blev afskåret fra den omtalte sten. 
 
Henrik Lynggaard Christiansen pointerede at oprykkerprøverne ikke er officielle og ikke beskrevet i bekendtgørelser eller 
uddannelsesordninger. Derfor kan oprykkerprøven ikke bruges som belæg for om en elev kan gå videre til svendeprøve. 
Det er udelukkende skolens vurdering. Grunden til indkaldelsen af skuemestre sker på baggrund af traditionerne inden for 
faget og for at få fagets vurdering og vejledning.  
Henrik Vang Olsen og Jann Hemmsen mener dog fortsat at prøven har vist sin berettigelse.  
Gert Skov Rasmussen gjorde opmærksom på at han indenfor murerfaget bliver kontaktet, hvis skolen er i tvivl om en elev 
kan gå videre til næste hovedforløb. På den måde kommer der en ekstern vurdering på elevens arbejde.  
 
Peter Michael Jensen spurgte indtil hvordan reglerne er med grundforløbsprøven. Henrik Lynggaard Christiansen fortalte, 
at det ved grundforløbsprøverne er skuemestrene, der har det sidste ord, men at bedømmelsen skal ske i 
samarbejde/samråd med skolens underviser.  
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Uheldet til omprøven åbnede op for debatten om det er den rigtige sten, som bliver anvendt. Det blev besluttet at fortsætte 
med den nuværende stentype eftersom det trods alt var det første uheld i 8 år. Jan Hemmsen opfordrede til at skærpe 
teoriundervisningen for at hugge i profil. Den del har Kenn taget med sig i den fremtidige undervisning, men mener stadig 
at der skal være plads til at se de metoder, som eleverne anvender i virksomhederne.  
 
Eleven og mester fik tilbudt påbygning af hovedforløbet på op til fire uger. Dette tilbud har de endnu ikke svaret på. Kenn 
Dyrbye følger op hos virksomheden.  
 
Henrik Vang Olsen stillede efterfølgende spørgsmålstegn ved hvordan udvalget/skolen fremover skal forholde sig til 
bedømmelsen. Henrik Vang Olsen gav i den forbindelse udtryk for, at hvis der er limet i en sten, skal det koste på 
bedømmelsen. Bliver der fx limet på en sten til en svendeprøve kan der ikke gives medalje,  
 
 
Ad 9) 
Henrik Vang Olsen orienterede om, at der er skrevet ændringer ind i svendeprøveregulativet. Kenn Dyrbye har orienteret 
H3-eleverne om ændringen, så eleverne er opdateret. Det er ikke afsluttet endnu, hvor mange profiler der kan vælges 
imellem, hvis opgaven ikke bliver godkendt. Beskrivelsen af svendeprøven er en del af den lokale undervisningsplan.  
Jan Hemmsen har tegnet et par emner mere på, men skal have emnerne tidsmæssigt afprøvet inden de bliver en del af 
prøven. Jann Hemmsen sender prøverne rundt til udvalget. Det er målet at få opgaverne klar til det kommende 
svendeprøvehold med start i august.   
 
Ad 10) 
 
Henrik Lynggaard Christiansen følger op på roll up bannere. Punktet genoptages på næste møde. Det er planen, at der 
skal være roll up klar til stenteknikerdagen den 1. oktober 2020.  
Brochure for stenhugger og stentekniker er trykt. Henrik Lynggaard Christiansen rejste spørgsmål til udvalget omkring 
størrelsen på en brochure for uddannelserne. Der er enighed om at denne beslutning er op til markedsføringsafdelingen, 
da de har størst ekspertise 
Der mangler at blive filmet en film. Skolens videojournalist er på opgaven.  
 
Ad 11) 
 
Henrik Lynggaard Christiansen orienterede om, at Kenn Dyrbye har udarbejdet en lokal undervisningsplan for stentekniker 
på hovedforløb. Den lokale undervisningsplan medsendes referatet til godkendelse af udvalget. Punktet genoptages på 
næste møde.  
 
Ad 12) 
 
Henrik Vang Olsen orienterede om at logbogen er blevet tilsendt til endelig korrekturlæsning. Når den er godkendt bliver 
den lagt ud på bygud.dk 
 
 
Ad 13) 
 
Henrik Lynggaard Christiansen oplyste, at der er en tilmeldt GF2 stenhugger til opstart august 2020. 221 elever er tilmeldt 
GF 1. De kommer alle ned og prøver stenhuggerfaget, så skolen håber det kan tiltrække lidt flere elever til faget.  
 
Der blev desuden orienteret om, at en EUX-elev får seks ugers svendeprøveforløb i 21. Virksomheden har ønsket 
forskudte skoleophold, og der er derfor blevet flyttet rundt på elevens plan. Eleven vil ved afslutning have været igennem 
alle de obligatoriske uger.  
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Henrik Lynggard Christiansen orienterede endvidere om at EUX-uddannelsen er blevet forlænget med et halvt års praktik 
– opdateret folder sendes med dette referat.  
 
Ad 14) 
 
Henrik Vang Olsen orienterede om at Ministeriet har udsendt nye retningslinjer som gør, at fag skal være af minimum en 
uges varighed. Hos stenhugger/stentekniker giver det problemer for to af fagene.  

• 17622 Håndført maskinteknik 0,6 uge 

• 15039 Fotografisk registrering 0,6 uge 
  
Begge fag er placeret under valgfrie speciale. Reglen omrking minimum 1 uges varighed gælder ikke for AMU-kurser, 
hvorfo 43547 Anhugning på byggepladsen stadig kan vælges, trods en normeret varighed på 0,6 uge.  
Det blev besluttet at fjerne 0,4 uger fra 17612X, således dette fag får en ny varighed på 4,1 uger. Den 0,4 uge som blev 
fjernet flyttes i stedet til 17622 Håndført maskinteknik, som nu varer 1,0 uge i stedet for 0,6 uge . 
15039 Fotografisk registrering for stenhuggere har også en 0,6 uges varighed. Denne forlænges til 1,0 uges varighed.   
Kenn vil gerne udvide beskrivelsen af faget med bl.a. drone-teknik. Dette gør, at faget kan have 1 uges varighed ligesom 
det viser nytænkning af faget. Navnet skal i den forbindelse ændres til Digital registrering. 
Desuden vil digital registrering fremover også være en mulighed at vælge for stenteknikker.  
 
Henrik Vang Olsen giver Erik Fog besked om ændringerne.  
 
Ad 15) 
 
Intet til eventuelt. 
 
 
 


